
  الموضوع: 

لعقد كعنصر معماري في العمارة الحجازية منذ الإسلام وحتى نهاية العصر العثمانيا  

 المستخلص:  

هدفت الدراسة الحالية إلى التعرف على العقد كعنصر معماري في العمارة الحجازية منذ  

  - العسكرية    -صدر الإسلام وحتى نهاية العصر العثماني، والتعرف على استعمال العمارة )الدينية  

العقود  أشكال  تأثر  وبيان  الحجاز،  منطقة  في  العقود  ودراسة  الآثار  رصد  وكذلك  الحضارية(، 

عها خلال الفترة من صدر الإسلام وحتى نهاية العصر العثماني، وتأثرها بمختلف أنحاء العالم  وأنوا

العسكرية(    -المدنية    -الإسلامي، وأيضًا تتبع مراحل تطور استخدامات العقود في المباني )الدينية  

الدراسة   واستخدمت  الدراسة.  فترة  خلال  بها  الإسلامية  العمارة  تأثر  ومدى  المنهج  بالمنطقة، 

التاريخي الذي يقوم على دراسة أشكال العقود وأنواعها واستخداماتها وتحليلها على أساس علمي 

 ومعماري. وتوصلت الدراسة إلى أهمية العقد كعنصر معماري في العمارة الحجازية.  
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Subject:  

The Arch as an architectural element in Hijaz architecture from the 

Islam start until the end of the Ottoman era 

Abstract 

The current study aimed to identify the arch as an architectural 

element in Hijazi architecture from the beginning of Islam until the end of 

the Ottoman era, as well as to identify the use of architecture (religious - 

military - civil), as well as monitoring the effects and studying arches in 

the Hijazobian region. The Ottoman era and its influence in various parts 

of the Islamic world also traced the stages of development of the uses of 

arches in buildings (religious - civil - military) in the region and the extent 

to which Islamic architecture was affected by it during the study period. To 

the importance of the arch as an architectural element in Hijazi 

architecture. 
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